

重大能源与气候议题上海对话

Shanghai Dialogue on Pressing Energy and Climate Issues 2024

暨 2024 第七届进博会国际碳中和与绿色投资大会边会

A Side Event of the 7th CIIE 2024 International Carbon Neutrality and Green Investment Conference

联合主办方：博众智能能源转型，上海国际问题研究院，中国投资协会能源投资专业委员会
Co-organised by: Agora Energy Transition China, Shanghai Institutes for International Studies (SIIS), Energy Investment Professional Committee of the Investment Association of China (IAC)

支持机构：博众能源转型论坛
Supporting organisation: Agora Energiewende

2024 年 11 月 7 日 9:00-18:30 (北京时间)
9:00-18:30, Thursday, 7 November 2024 (GMT+8)

上海 SK 大厦二层 2nd floor Shanghai SK Tower

同传翻译 Interpretation

本次会议提供中英同传服务
There will be simultaneous English-Chinese interpretation available at the event.

线上参会 Livestream link

本会议不收取任何费用，线上参会可扫描二维码
Participation at this event is free of charge. Scan the QR code to attend the meeting online.

会议录像 Recording

本次会议将提供录像回放
A recording of the event will be made available on our website shortly.



会议日程 Programme

上午场: 多重危机时代的清洁能源产业链国际合作前景展望

Morning Session: Opportunities for International Collaboration on Clean Energy Supply Chains

北京时间 9:00-12:00

主持人: 涂建军 教授, 博众智合能源转型 中国区总裁

Moderator: Prof. Kevin TU, Managing Director, Agora Energy Transition China

9:00 开场致辞 Opening remarks 1

陈东晓 博士, 上海国际问题研究院院长
Dr. CHEN Dongxiao, President, SIIS

9:05 开场致辞 Opening remarks 2

卢永胜 先生, 德国驻上海总领事馆 副总领事
Mr. Lukas Meyer, Deputy Consul General, Consulate General of Germany in Shanghai

9:10 开场致辞 Opening remarks 3

张杰 先生, 中国投资协会能投委 副会长兼秘书长
Mr. ZHANG Jie, Vice Chairman and Secretary General of Energy Investment Professional Committee of IAC

9:15 主题发言: “十五五”中国低碳转型展望
Keynote 1: Outlook of low-carbon transition in China in the 15th FYP period

黄震 教授, 中国工程院院士、上海交通大学智慧能源创新学院院长
Prof. HUANG Zhen, Academic, Chinese Academy of Engineering; Dean, College of Smart Energy of Shanghai Jiao Tong University

9:35 主题发言: 全球新能源供应链前景展望及对中国的政策启示
Keynote 2: Outlook of Global New Energy Supply Chain and Implications for China

Michal Meidan 博士, 牛津能源研究所中国能源研究部主任
Dr. Michal Meidan, Head of China Energy Research, Oxford Institute for Energy Studies

9:55 主题发言: 人工智能前景展望——聚焦对全球清洁能源转型及气候议程的影响
Keynote 3: The future of artificial intelligence with focus on implications for global clean energy transition and climate agenda

吴力波 教授, 复旦大学校长 助理、上海科学智能研究院 理事长
Prof. WU Libo, Assistant of the University President, Fudan University; President, Shanghai Academy of AI for Science

-
- 10:15 **主题发言：北美能源气候政策展望 —— 聚焦清洁能源产业链**
Keynote 4: Prospects of energy & climate policy in North America with focus on clean energy supply chain
- 乔瑟姆·彼得斯 先生, Navius Research 总裁
Mr. Jotham Peters, Managing Partner, Navius Research
-
- 10:35 茶歇 Tea break
-
- 10:50 **圆桌讨论 Panel discussion**
多重危机叠加时代的全球清洁能源供应链前景展望
The Future of Global Clean Energy Supply Chain in the Era of Poly-crises
- 主持人：赵文博 先生，博众智合能源转型 中国工业项目顾问**
Moderation: Mr. ZHAO Wenbo, Advisor China Industry, Agora Energy Transition China
- Michal Meidan 博士, 牛津能源研究所中国能源研究部 主任
Dr. Michal Meidan, Head of China Energy Research, Oxford Institute for Energy Studies
- 吴力波 教授, 复旦大学校长 助理、上海科学智能研究院 理事长
Prof. WU Libo, Assistant of the University President, Fudan University; President, Shanghai Academy of AI for Science
- 乔瑟姆·彼得斯 先生, Navius Research 总裁
Mr. Jotham Peters, Managing Partner, Navius Research
- 韦国思 先生, 德国国际合作机构中德能源转型研究项目主任
Mr. Markus Wypior, Project Director Sino-German Energy Transition Project, GIZ China
- 裴睿东 先生, Conference Board 中国经济与企业研究中心 负责人
Mr. Alfredo Montufar-Helu, Head, China Centre for Economics and Business, The Conference Board
- 于宏源 教授, 上海国际问题研究院 公共政策与创新所 所长
Prof. YU Hongyuan, Director of Institute for Public Policy and Innovation Studies, Shanghai Institutes for International Studies (SIIS)
-
- 12:00 午餐 Lunch
-

会议日程 Programme

下午场：碳边境调节机制与工业低碳转型国际对话

Afternoon Session: International Dialogue on Carbon Border Adjustment Mechanism and Industrial Decarbonisation

北京时间 15:30-18:00 CET/Berlin 8:30-11:00

主持人：王立女士，博众智合能源转型 中国工业项目高级顾问

Moderator: Ms. Isadora WANG, Senior Advisor China Industry, Agora Energy Transition China

15:30 (北京) 第一部分：开场致辞及上午会议回顾

8:30 (CET) Opening remarks and recap of the first half of the event

涂建军 教授，博众智合能源转型 中国区总裁

Prof. Kevin TU, Managing Director, Agora Energy Transition China

15:45 (北京) 主题发言 1：欧盟碳边境调节机制最新发展与过渡期后的展望

8:45 (CET) Keynote 1: Recent developments of the EU CBAM and its outlook after transitional period

Adrien Assous, Sandbag 智库 执行总裁

Adrien Assous, Executive Director, Sandbag

16:00 (北京) 主题发言 2：中国碳市场扩容对贸易的影响分析

9:00 (CET) Keynote 2: Chinese carbon market developments and implications for trade

齐绍洲 教授，武汉大学欧洲问题研究中心 主任、香港科技大学（广州） 客座教授

Prof. QI Shaozhou, Director, Centre for European Studies (CES), Wuhan University of China; Visiting Professor of Carbon Neutrality and Climate Change Thrust under the Society Hub at Hong Kong University Science and Technology (Guangzhou)

16:15 (北京) 主题发言 3：新发展形势下中国钢铁行业低碳发展

9:15 (CET) Keynote 3: Steel sector decarbonisation in China under new development situation

冯超 先生，中国钢铁工业协会 副秘书长、科技环保部主任

Mr. FENG Chao, Deputy Secretary General and Director of Technology and Environment Protection, China Iron and Steel Association

16:30 (北京) 主题发言 4：欧洲（德国）工业低碳转型展望及其对中国的启示

9:30 (CET) Keynote 4: Industrial decarbonisation in Europe (Germany) and its implications for China

西蒙·穆勒 先生，德国博众能源转型论坛 德国项目主任

Mr. Simon Müller, Director Germany, Agora Energiewende

16:45 (北京) 茶歇 Tea break

9:45 (CET)

17:00 (北京) 圆桌讨论 Panel discussion

10:00 (CET) 全球供应链脱碳对钢铁低碳发展的促进作用与企业应对

Global Supply Chain Motivated Steel Sector Decarbonisation and Companies' Action

主持人：杨舟 女士，博众智合能源转型 中国地方转型项目负责人

Moderation: Ms. YANG Zhou, Project Lead China Regional Energy Transition, Agora Energy Transition China

特别分享：欧盟碳边境调节机制及其他低碳贸易措施的最新动向

Guiding Intervention: New Developments of EU CBAM and Other Climate-Centred Trade Measures

吴必轩 先生，海华永泰（北京）律师事务所 高级合伙人

Mr. WU Bixuan, Senior Partner, Hiways Law Firm

圆桌嘉宾 Panellists

杨燕青 博士，上海科学智能研究院 首席战略官

Dr. YANG Yanqing, Chief Strategy Officer, Shanghai Academy of AI for Science

刘颖昊 博士，宝武中央研究院 低碳技术总监

Dr. LIU Yinghao, Low-carbon Technical Director, Baowu Steel R&D Centre

刘长亮 先生，南钢集团 双碳发展总监

Mr. LIU Changliang, Director of Dual Carbon Development, Nanjing Steel

齐绍洲 教授，武汉大学欧洲问题研究中心 主任、香港科技大学（广州） 客座教授

Prof. QI Shaozhou, Director, Centre for European Studies (CES), Wuhan University of China; Visiting Professor of Carbon Neutrality and Climate Change Thrust under the Society Hub at Hong Kong University Science and Technology (Guangzhou)

17:50 (北京) 总结与展望 Wrap-up and outlook

10:50 (CET) 于宏源 教授，上海国际问题研究院 公共政策与创新所 所长

Prof. YU Hongyuan, Director of Institute for Public Policy and Innovation Studies, Shanghai Institutes for International Studies (SIIS)

18:00 End of event

11:00 活动结束
